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Cătălina Panaitescu: Alexa ndra Badea, ai  teminat facultatea de regie la 
clasa profesorului Valeriu Moisescu. Ce Înseamnă acest lucru pentru tine, având 
În vedere faptul că el a fost şi mentorul unor personalităţi precum Silviu Purcărete 
şi Claudiu Goga ? 



TEATRUL� S 

Alexandra Badea: Întâln irea cu profesorul meu Valeriu Moisescu m-a marcat 
foarte mult ,  pentru că am întâln it un foarte bun prieten .  Nu ştiu cum I-au perceput 
cei lalţi colegi ai mei, dar eu nu-mi dau seama ce-am învăţat. Au fost atât de mu lte, 
încât nu pot să le separ. E vorba şi de relaţi i le interumane, de legătu ra cu teatru l .  

C.P. :  Care au  fost achiziţiile culturale dobândite În urma invitaţiei lui George 
Ba nu de a studia la Centru/ International de Studii Teatrale de la Sorbona ? 

A.B. :  Am plecat acolo în anul I I I  de facu ltate. A fost un moment foarte 
important, în pr imu l  rând ,  pentru că am avut acces la o bază de date. 
U n iversitatea Sorbonne Nouvel le  are una di ntre cele mai mari b ib l ioteci şi 
videoteci din Franţa, unde am avut posib i l itatea să citesc m u lte texte. Am văzut 
ş i  foarte mu lte spectacole ,  p rintre care cele ale lui Peter B rook, �ob Wi lson ,  
G rotowsk i ,  pe care , dacă eram în România nu le puteam vedea. In  p lus ,  am 
cunoscut oameni  deosebit de i nteresanţ i .  Am fost la un stagi u  de teatru muzical 
rus unde a fost o întâ ln i re cu profesori ruşi  care lucrau Cehov. Noi tocmai atunci 
termi naserăm în şcoală examenul  de Cehov ş i  a fost ca o pre lung i re a 
perioadei pe care tocmai o studiasem în ţară. Pe urmă,  a fost contactu l  cu 
spectacole le văzute la teatru ,  pe lângă ce văzusem pe casete. Aşa că, tot ce s
a întâmp lat acolo a contat enorm,  pentru că accesul la i nformaţ i i  mi  se pare 
foarte i mportant pentru un artist. 

C.P. :  Cu ce te-a ajutat faptul că ai ucenicit, sub Îndrumarea lui Radu 
Penciu/escu, la repeti,tiile spectacolului "Celălalt Cioran"? 

A.B. :  Pe Radu Penciulescu l-am întâlnit pr in intermediul domnulu i  Banu. 
A fost foarte important să- I  văd lucrând, să- I  văd cum se plasează în relaţia cu 
actoru l ,  cu textu l ,  să surprind raportul lu i  cu teatru l ,  cu t impul .  E un om minunat. 
Eu niciodată nu pot să despart , cel puţin la aceste întâln ir i ,  partea profesională de 
cea umană. Poate că ult ima contează mai mult , pentru că, profes ional ,  se transmit 
n işte lucruri destul de subti l  ş i ,  practic, nu-ţi dai seama ce anume te-a i mpresionat.  

C.P. :  Ai participat şi la un stagiu oferit de teatrul "Le Manufactura" În cadrul 
Festivalului de la Avignon. Cum te-a marcat această experienţă? 

A.B.: Era un  stagiu în care noi am făcut de toate, de la regie tehnică până la 
tot ce se face într-un teatru.  Norocul a fost că organizatori i  m-au pus în legătură 
cu o companie de teatru-dans venită din New York, numită "Attack Theatre" , cu 
care am colaborat la două spectacole. Unu l  era numai de dans, la care eu le-am 
asigurat partea de regie tehnică, şi un  spectacol happening în care eu am fost 
moderator între actori şi publ ic. A fost foarte interesant, pentru că efectiv am văzut 
cum se creează o relaţie aproape din n imic .  

C.P. :  Consideri că legătura cu exteriorul, studiile de perfectionare, stagiile de 
lucru sunt condiţii necesare pentru dezvoltarea unui regizor? 

A.B. :  Sigu r că e important. Eu cred că a trecut perioada în care poţi să stai 
în colţul tău fără să-ţi pese de nimic. Contează foarte mult cum te raportezi faţă de 
ce se întâmplă în alte părţ i ,  faţă de alţ i  regizori , faţă de evoluţ ia artei 
contemporane. 

C.P. :  Ce alte colaborări ai mai avut şi cum ai fost privită, ca tânăr regizor 
român, În străinătate ?  

A.B. :  Nu a m  mai avut alte colaborări , î n  afara celor enumerate mai sus. În 
privinţa faptu lu i  că sunt româncă, noi avem tendinţa să pornim la d rum cu anumite 
prejudecăţi , cum ar fi aceea că suntem priviţi de sus. Este o greşeală. Eu m-am 
simţit perfect integrată în grupuri le lor şi n-a fost n ici o diferenţă între mine ş i  e i .  

C.P.: Spectacolele tale "Artă" de Yazmina Reza, "Uşa" de Matei Vişniec arată 
afinitatea ta cu dramaturgia contemporană. Este şi acesta un motiv pentru care ai 
ales "Lebensraum. Spaţiu vital" de Israel Horovitz ca spectacol de absolvire? 
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A.B. :  Da, dar cred că această aplecare asupra textulu i  contemporan nu-mi 
aparţ ine numai mie, ci unei generaţi i  de reg izor i .  Probabi l ,  pentru că s imţim că 
acest tip de teatru ne reprezintă mai bine, căci ne putem exprima mai di rect. 
Surpri nde nişte teme care ne preocupă şi pe care nu le găsim în textele clasice. 

C . P. :  Te-ai gândit să pui În scenă şi texte de Strindberg, Molh�re, 
Shakespeare sau Caragiale? 

A.B. :  N u  m-am gândit, dar nici nu exclud această posibi l itate . Îm i  place foarte 
mult Cehov, dar mi-e teamă să mă apropi i de e l ,  pentru că s-au făcut atâtea 
spectacole mar i ,  încât mă gândesc că s-a spus tot ce s-a putut spune. Radu 
Penciulescu povestea că vroia să facă Regele Lear şi, când a văzut Lear-ul lu i  
Brook a trebuit să mai aştepte câţiva ani  ca să scape de model .  Probabil că la fel 
se întâmplă.şi cu mine. De exemplu,  mie mi-a plăcut foarte mult Livada de vişini a 
lu i  Strehler. I n  momentul în care noi am făcut la clasă Cehov, eu nu puteam să mai 
aleg Livada după ce văzusem spectacolu l  de la "P iccolo Teatro" . Aşa că, mai 
trebuie să treacă ceva t imp. 

C.P. : Să revenim la "Lebensraum" . Spectacolul a fost foarte bine primit de 
critică, a fost premiat În cadrul Ga lei Tânărului Regizor de la Buzău, precum şi la 
Gala Absolvenţi/ar? Cum ai primit aceste premii? 



A.B.: Probabil că asta o spun toţ i ,  dar pentru mine chiar nu contează 
premi i le. Cel mai mult m-a bucurat că spectacolul şi-a întâlnit publ icul ,  pentru că 
asta ne-am propus de la început. Pe mine mă mulţumeşte mai mult decât toate 
premi i le pe care le-am l uat. 

C.P.: Te pregăteşti pentru o nouă participare la Festivalul de la Avignon, 
secţiunea Off. Cu ce spectacol te vei duce şi care sunt gândurile, speranţele tale 
legate de această ediţie a festivalului. 

A.B.: Am fost �elecţionaţi  cu Lebensraum. Spaţiu vital. Vom juca între 1 şi 
31 iu l ie în f iecare z i .  In primu l  rând,  sperăm să fim văzuţi de cât mai multă lume şi , 
poate, să f im selecţionaţi şi la alte festivalur i .  

C.P.: Cum v-aţi pregătit pentru această plecare? 
A.B.:  Am scurtat spectacolu l  la o oră şi jumătate, pentru că acolo nu avem la 

dispoziţie decât două ore pentru montare. Mare parte din text este tradus, iar o 
parte va fi subtitrat . Sperăm ca publ icul  să înţeleagă şi să vină să ne vadă. 

C.P.: După succesul cu "Lebensraum", plecarea la Avignon, pregătirea 
premierei "_!31aubart" la Teatrul Act, nu te simţi puţin sub presiune?  

A.B.: I n  ult ima vreme, da. Ce l  mai mult m-a obosit căutarea sponsorilor, m
am lovit de bi rocraţie şi de tot fe lu l  de probleme ce au apărut pe parcurs .  Repetiţ i i le 
chiar mă relaxează. Eu am vrut foarte mult să f iu independentă şi acum îmi dau 
seama cât de greu este . Dar era mult prea frumos ca să nu încerc. 

C.P.: Ştiu că Împreună cu Gianina Cărbunariu şi Adriana Zaharia vrei să 
formezi o echipă cu care să puneţi bazele unui teatru de debut pentru absolvenţii 
de regie. Vorbeşte-mi puţin de acest proiect. 

A.B. :  A fost o inţiativă comună, dar domnul N icu Mandea ne-a impuls ionat 
foarte mult .  Noi am lansat deja proiectul tocmai din nevoia acestei generaţi i  de a 
continua împreună. Există un  mare defect al sistemulu i ,  pentru că în momentul în 
care terminăm , practic ne despărţ im .  Actori i pleacă în teatre, regizori i ,  scenografii 
la fe l ,  şi e foarte greu să se mai regăsească echipa aşa cum s-a format în şcoală. 
De altfe l, cred că reuşita spectacolelor de la Casandra s-a datorat, în pr imul rând, 
faptu lu i  că am funcţionat foarte b ine ca grupuri .  De aceea ne dorim acest teatru, 
pe care intenţionăm să-I deschidem în toamnă. 

C.P.: Crezi că este nevoie de o reformă În teatru şi dacă da, ce ar presupune 
ea ? 

A.B.: Cel mai corect mi se pare să se treacă la teatrul de proiecte . E nevoie 
de teatre special izate. De exemplu ,  în Paris există un teatru care promovează 
numai texte contemporane şi este unul d intre cele cinci teatre naţionale d in Franţa. 
As simti nevoia să existe si în România o astfel de institutie. , c:P.: Ai câteva nume de regizori, oameni de teatru pe care i-ai ales drept 
modele de urmat? 

A.B.: Eu mă feresc de ido l i .  În schimb,  sunt oameni pe care-i admir  foarte 
mult , care contează enorm pentru mine şi aici aş putea să repet numele lu i  Valeriu 
Moisescu,  George Banu şi Radu Penciu lescu . 

C.P.: Cum ÎŞi priveşte Alexandra Badea viitorul ei? 
A.B.: Deocamdată, mă bucur, pentru că până acum am real izat tot ce am 

visat. Câteodată mă gândesc că e prea frumos ca să fie adevărat. Dar, privesc 
vi itorul cu optimism. 
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